

研究论文

城市工业区绿地生态服务功能的计量评价——以武汉钢铁公司厂区绿地为例

陈芳¹, 周志翔^{1, *}, 肖荣波^{1, 2}, 王鹏程¹, 李海防^{1, 3}, 郭尔祥⁴

1. 华中农业大学园艺林学学院, 武汉430070

2. 中国科学院生态环境研究中心, 北京100085

3. 桂林工学院旅游学院, 桂林541004

4. 武汉钢铁公司, 武汉430083

收稿日期 2005-12-12 修回日期 2006-4-23 网络版发布日期: 2006-7-25

摘要 城市绿地作为城市生态系统的重要组成部分, 在改善城市环境质量上发挥了重要作用。特别是在城市大型工业区, 其环境质量的改善更是依赖于绿地生态服务功能。以城市绿地固定二氧化碳、释放氧气、蒸腾吸热、减少污染物、滞尘、减噪等6项生态服务功能作为城市工业区生态效益计量评价的指标体系, 在对武汉钢铁公司厂区绿地实地调查的基础上, 并结合绿地GIS和各层片叶面积指数, 对厂区绿地叶面积绿量进行了定量研究。并通过各层片单位叶面积生态效益值的测定, 定量研究了城市工业区绿地的生态服务功能。结果表明, 厂区绿地叶面积总绿量是1694.21 hm², 以乡土乔木树种为主, 其中落叶乔木绿量为399.8 hm², 常绿乔木绿量为409.0 hm²。城市绿地的生态效益取决于绿地叶面积绿量和植被生态功能, 植被生态功能由组成植物本身的冠形、叶表面特性及生理特性决定。单位叶面积日固碳释氧量和蒸腾吸热量均以草本类最大; 常绿乔木叶片对SO₂污染物的年吸收量最大, 为0.81 g·m⁻²·a⁻¹; 而常绿灌木和落叶灌木叶片的滞尘能力较强, 草本类滞尘能力最弱。武钢厂区园林绿地生态服务功能的年总货币值为人民币20100.21万元, 以夏季蒸腾吸热效益的货币值最高, 达16330.56万元。其次是固定二氧化碳效益的货币值为2969.39万元, 固定CO₂量为23850.50 t·a⁻¹。吸收SO₂量为6563.44 kg·a⁻¹, 其货币化值所占比重最小, 只有0.39万元。厂区园林绿地年释放O₂量为17345.82 t·a⁻¹, 年滞尘量2884.51 t·a⁻¹。在城市工业区绿化中, 应根据绿地功能需要, 配置适应环境且生态功能强的树种, 并通过绿地合理的复层结构来增加单位绿地面积上的绿量水平, 以增强绿地的生态服务功能, 有效地改善工矿企业的环境质量。

关键词 城市绿地; 环境质量; 生态服务功能; 叶面积指数; 计量评价

分类号 Q14, X22

Estimation of ecosystem services of urban green-land in industrial areas: A case study on green-land in the workshop area of the Wuhan Iron and Steel Company

CHEN Fang¹, ZHOU Zhi-Xiang^{1, *}, XIAO Rong-Bo^{1, 2}, WANG Peng-Cheng¹, LI Hai-Fang^{1, 3}, GUO Er-Xiang⁴

1. Huazhong Agricultural University, Wuhan 430070, China;

2. Research Center for Eco-environmental Sciences, Chinese Academy of Sciences, Beijing 100085, China;

3. Guilin University of Technology, Guilin 541004, China;

4. Wuhan Iron and Steel Company, Wuhan 430083, China

Abstract Green-land is a vital component of an urban ecosystem and plays an important role in purifying the environment. Especially in large-scale industrial districts, the ecological services provided by vegetation are beneficial to protecting local environments. In this study, amounts of CO₂ absorbed, O₂ released, heat absorbed through transpiration, SO₂ reduced, dust retention and

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [\[PDF全文\]\(0KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含“城市绿地; 环境质](#)

- [陈芳](#)
- [周志翔](#)
- [肖荣波](#)
- [王鹏程](#)
- [李海防](#)
- [郭尔祥](#)

d noise reduction have been selected as main variables of study. These indexes allow qualitative assessment of ecological services based on the leaf area during the field work in the workshop area of the Wuhan Iron and Steel Company. Generally, the identified indexes were calculated from the observed data collected in field survey.

The green-land leaf area was obtained through investigation of synusia (No.2 synusian devised by H.Gams in 1918) structure and covering, leaf area index (LAI). All the indexes were calculated based on the estimated leaf area. This was combined with an assessment of value through brought by the ecosystem. The areas of interest included CO2 absorption with the carbon tax, O2 release with the value of marketed products, heat absorption by transpiration with the substitution of electricity, SO2 absorption and dust retention with the market valuation, noise reduction with the will-paying. The ecological services of green-land in urban industrial areas were estimated by measuring the ecologic benefit per unit. The results showed:

(1) Most trees planted in the workshop area were native species. Of them, the majority were of a arbor decent. The leaf area was highest in different synusia. The evergreen and deciduous arbors were 409.0 hm2 and 399.8 hm2, respectively. And the sum of leaf area in different workshop areas was 1694.21 hm2.

(2) The ecological benefits of green-land mainly depend on the amount of green space. The capacity of the ecological service of plant was determined by the physiological characteristic of plant and leaf surface as well as by the structure of tree crown. Since the synusias were composed by various plants with different capacity, their ecological benefits were different. While the SO2 reduction absorbed by evergreen was the highest at 0.81 g•m-2•a-1 of all synusias. And the ability of evergreen shrub and deciduous shrub was stronger, while that of the herbaceous plant was the weakest.

(3) In 2001, the total green-land area was 312.38 hm2 in the workshop area of the Wuhan Iron and Steel Company. The amount of CO2 absorbed, O2 released and dust retention reduced by green-land in the workshop area were 23850.50 t•a-1, 17345.82 t•a-1 and 2884.51 t•a-1, respectively. The total value of ecological benefits was 201,002,100 Yuan. Among them, the value of heat absorption was the highest at 163,305,600 Yuan, followed next by that of CO2 absorption at 29,693,900 Yuan. The amount of SO2 reduction was lowest at about 3,900 Yuan. In addition, the value of O2 released, dust retention and noise reduction were 6,938,300, 490,400 and 570,000 Yuan respectively.

In summary, the plants with better adaptation and ecological effect should be strategically chosen and combined in different ways for their diverse benefits in varying ecological environments. The leaf area also could increase by combining the arbor, shrub and herb to realize the maximum ecological benefits, giving greater ecological service for improved environments in industrial districts.

Key words [urban](#) [vegetation](#) [environmental](#) [quality](#) [ecosystem](#) [services](#) [leaf](#) [area](#) [index](#) [quantitative](#) [analysis](#)

DOI